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مهسا گربندي

پرونده

ضرورت توجه به انرژي هاي 

تجديدپذير

 تركيه كه همزمان با 
ايران، كار روي انرژي 
تجديدپذير را شروع 

كرد، امروز بيش از 
15هزار مگاوات نيروگاه 

 بادي دارد. 
 عربستان و امارات نيز 
سرمايه هايي را كه در 

بازار سوخت هاي فسيلي 
 به دست آورده اند
در بخش انرژي 

تجديدپذير 
سرمايه گذاري كرده اند 

و دارند خودشان را 
براي دوران پس از 
 سوخت هاي فسيلي

 آماده مي كنند

بايد برنامه اي تدوين 
شود كه تا سال1410 

 بين 20 تا 25 درصد
 از انرژي الكتريكي 

توليدي كشورمان از 
منابع تجديدپذير توليد 

شود. به شرط اينكه 
دولت پايش را كنار 

بكشد، شرايط لازم را 
 فراهم كند و كار را

 به دست مردم بدهد

شرايط جغرافيايي سيستان و بلوچستان در كنار وسعت آن سبب 
شده اس��ت نعمت هاي خدادادي همچون باد و تابش خورشيد، 
آن را به مجموعه اي بي نظير از انرژي هاي تجديدپذير در ايران 

تبديل كند اما از اين ظرفيت غفلت شده است. 
بر اساس اطلاعات سينوپتيك هواشناسي در ۴۰سال گذشته، 
ديتاه��اي مقدماتي اطلس باد س��ازمان انرژي هاي ن��و ايران و 
نقشه هاي به روز شده سازمان هوانوردي بزرگ جهاني از جمله 
»ناسا«، بادهاي سيستان از نظر قدرت و تداوم و جهت وزش ثابت 
باد، رتبه نخست جهاني را به خود اختصاص داده اند. همچنين 
قدرت زياد بادهاي سيس��تان و مس��طح بودن زمين هاي فلات 
هامون يكي از مزاياي منحصربه فرد دشت سيستان براي احداث 

نيروگاه بادي در اين منطقه است. 
از طرفي شمال سيستان و بلوچستان ايده آل ترين منطقه تابشي 
است كه بر اس��اس اطلس نقشه خورش��يد ايران توسط سازمان 
انرژي هاي نو تهيه شده است، اين منطقه در هر مترمربع بين 2/5 
تا ۴/5كيلووات ساعت و نيز بر اس��اس آمار اطلس ماهواره اي ناسا 
از شش تا هشت كيلووات س��اعت، تابش دريافت مي كند. تابش 
خورشيد در اين منطقه تقريباً عمود بوده و به گفته كارشناسان گاه 
در برخي ايام تابستان دما در آن تا بيش از 5۴درجه نيز مي رسد.  با 
وجود ظرفيت هاي فراوان سيستان و بلوچستان در زمينه انرژي هاي 
نو، اين استان مي تواند بستر مناسبي در زمينه سرمايه گذاري داخلي 
و خارجي فراهم كند و سوددهي فراواني را براي فعالان اقتصادي به 

دنبال دارد اما متأسفانه كمتر توجهي به آن شده است.

 گنجینه انرژي هاي تجديدپذير
در سیستان و بلوچستان

با ظهور فناوري پنل خورش��يدي و س��پس تجاري ش��دن اين 
فناوري، از اواخر دهه۱۹۷۰ به مدت سه دهه امريكا عمده پنل ها 
را در جهان توليد مي كرد اما گس��ترش انرژي هاي تجديدپذير 
تحت برنامه هاي پنج ساله چين مورد حمايت ويژه از جمله وام ها 
و مش��وق هاي مالياتي قرار گرفت، به طوري  كه در سال2۰2۱ 

چين ۷5 درصد پنل خورشيدي جهان را توليد كرده است. 
گس��ترش انرژي ه��اي تجديدپذي��ر به يك��ي از هفت دس��ته 
كسب وكاري تبديل ش��د كه تحت برنامه هاي پنج ساله توسعه 
چين مورد حمايت ويژه از جمله وام ها و مشوق هاي مالياتي قرار 
گرفت. چين شركت هاي توليدكننده تجهيزات فتوولتاييك را 
خريداري و از صاحبان شركت هاي ديگر دعوت كرد كارخانه هاي 
خود را به چين براي اس��تفاده از نيروي كار ماهر و ارزان منتقل 
كنند. فرار از پرداخ��ت ماليات و دريافت اعتب��ار مالياتي عامل 

ديگري براي ترغيب شركت ها به اين كار بود. 
ساخت پنل هاي خورشيدي دشوار است و براي ساخت كارآمد 
آنها، اين تجارت به كارخانه هاي بزرگ و نيمه خودكار نياز دارد. با 
كمك ۴۷ميليارد دلاري از طرف دولت چين و ساخت كارخانه هاي 
توليد سلول و پنل با ظرفيت بالا و استراتژيك خواندن اين صنعت، 
چين توانست هزينه تمام شده تجهيزات خورشيدي فتوولتاييك 
را بسيار كاهش دهد و سهم كشورهاي مختلف از توليد پنل هاي 
فتوولتايي��ك را در اختيار بگيرد.  حالا اقدام��ات حمايتي چين 
موجب تسخير بازار پنل فتوولتاييك توسط شركت هاي چيني 

شده و تقريباً تمام رقبا را از دور خارج كرده است. 

تسخیر بازار جهاني 
پنل خورشیدي به دست چین

در س��ال2۰22 ركورد ت��ازه اي در زمينه توليد ان��رژي بادي و 
خورشيدي ثبت ش��د و اين رقم از ۱۰ درصد كل انرژي توليدي 

جهان در سال2۰2۱ به ۱2 درصد افزايش يافت. 
به گزارش س��ي جي تي ان، گزارش جديد مؤسس��ه امبر نشان 
مي ده��د روند رو به رش��د تولي��د انرژي ب��ا اس��تفاده از منابع 
تجديدپذير با هدف مقابله با افزايش انتشار گاز دي اكسيد كربن 

در جو زمين ادامه دارد. 
امبر با بررس��ي داده هاي توليد انرژي در ۷۸كش��ور جهان كه 
۹۳ درصد از تقاضاي انرژي جهان به آنها اختصاص دارد، به اين 
نتيجه رسيده است. اين شركت به اين نتيجه رسيد كه همه منابع 
انرژي تجديدپذير و انرژي هسته اي در مجموع ۳۹ درصد از توليد 
جهاني انرژي در سال گذشته را تشكيل مي دهند كه سهم انرژي 
خورش��يدي 2۴ درصد و بادي ۱۷ درصد نسبت به سال گذشته 
افزايش يافته است.  با توجه به بحران جهاني كمبود گاز، برخي 
كشورها براي تأمين تقاضا در بخش انرژي از نيروگاه هاي قديمي 
زغال سنگ استفاده مي كنند، لذا توليد زغال سنگ ۱/۱درصد 
رشد داشته است، در حالي كه توليد برق با سوخت گاز ۰/2درصد 
كاهش يافته، زيرا قيمت هاي بالا هزينه استفاده از اين نيروگاه ها 
را افزايش داده است. از آنجا كه بخش برق منبع اصلي انتشار گاز 
دي اكسيد كربن است، آژانس بين المللي انرژي معتقد است اين 
بخش بايد به اولين بخش تبديل ش��ود كه تا سال2۰۴۰ انتشار 
دي اكس��يدكربن از طريق آن به صفر خالص برسد و اين به آن 
معناست كه باد و خورشيد بايد تا سال2۰۳۰ حدود ۴۱ درصد از 

توليد برق جهاني را به خود اختصاص دهند.

 باد و خورشید در ۲۰۲۲ 
۱۲ درصد انرژي به کشورها دادند

ما هم تجديدپذير داريم
يك بيست وچهارم متوسط جهاني!

 برخي مسئولان حوزه انرژي گفته اند انرژی 
تجديدپذير گران است و آن را دلیلي براي 
عدم توس�عه اين انرژی اعلام کرده اند. نظر 

شما در اين رابطه چیست؟
۹۰ درصد مسئولان كشورمان به اشتباه و در اثر عدم اطلاع 
و محاسبات غلط فكر مي كنند انرژي تجديدپذير بادي 
و خورشيدي كالاي لوكس و گراني است اما سخت در 
اشتباهند. با اطمينان مي توان گفت كه اگر پول صرف 
توسعه  فناوري انرژي تجديدپذير ش��ود و توسعه پيدا 
كند، اگر تقاضا براي آن ايجاد شود و ظرفيت افزايش پيدا 
كند، آن وقت تبديل به ارزان ترين انرژي مي شود. آمارها 
در سال های 2۰22 و 2۰2۳ حاكي است سرمايه گذاري 
در بخش انرژي تجديدپذير به  ويژه بادي و خورشيدي از 
سرمايه گذاري در سوخت هاي فسيلي بيشتر شده است. 
در دو دهه اخير در جهان، تحقيق��ات زيادي در زمينه  
توسعه  فناوري توربين هاي بادي و پنل هاي خورشيدي 
انجام شده اس��ت و در نتيجه آن، امروز ارزان ترين نوع 
توليد انرژي الكتريكي، توربين هاي بادي مس��تقر در 
خشكي هس��تند، بنابراين اينها زنجيروار به هم وصل 
هستند، يعني وقتي سرمايه گذاري و تقاضا زياد شود، 
فناوري هم توس��عه خواهد يافت، اين سرمايه گذاري و 
تقاضا و نيز تحولاتي كه در انرژي بادي و خورش��يدي 
مشاهده مي كنيم، باعث شده است قيمت تمام شده  آن 
پايين بيايد و وارد چرخه مثبتي شود، اما اين مسئله در 

كشور ما درست وارونه است. 
 آمارها در رابطه با توسعه انرژي تجديدپذير 

در دنیا چگونه است؟ 
توسعه انرژي بادي و خورشيدي در جهان با شتاب در 
حال انجام است. طبق آمار منتشرشده، در سال2۰2۱ 
حدود۱۰ درص��د كل ب��رق جه��ان از انرژي ب��ادي و 
خورشيدي تأمين شده و در س��ال2۰22 ، اين عدد به 
۱2درصد رس��يده و انتظار اين اس��ت اين روند شتاب 
بگيرد و پيش بيني مي شود در سال2۰5۰، دوسوم كل 
برق جهان از طريق انرژي بادي و خورشيدي تأمين شود. 
امروز اگر شما بخواهيد 5۰ توربين بادي با تكنولوژي روز 
بخريد، يك دوره حداقل دو ساله طول مي كشد تا آن را 
به شما تحويل دهند چراكه تقاضا براي آن زياد است و 
دارد توسعه پيدا مي كند. متأسفانه ما شرايط را از دست 
داده و عقب افتاده ايم. در حالي كه قطار توس��عه  انرژي 
تجديدپذير در جه��ان راه افتاده و با س��رعت زياد دارد 

حركت مي كند، ما از اين قطار جا مانده ايم. 
 ک�دام کش�ورها در اي�ن زمین�ه پیش�تاز 

هستند؟ 
چين در اين زمينه ميداندار است، به طوري كه به عنوان 
مثال در سال2۰22، يك سوم كل پنل هاي خورشيدي 
كه در جهان نصب شده، در چين بوده است. امريكا در 
بخش انرژي بادي پيشرفت زيادي كرده است. در اروپا، 
آلمان نسبت به ساير كش��ورها جلوتر است، اين كشور 
پس از اينكه توانست بحران انرژي پس از جنگ روسيه 
با اوكراين را حل كند، ح��دود يك ماه قبل، برنامه خود 
را تغيي��ر داد و قصد دارد تا س��ال2۰25 به جاي اينكه 
6۰درصد از انرژي الكتريكي خ��ود را از تجديدپذيرها 
تأمين كند، آن را به عدد ۸5 درصد برساند. كشور بعدي 
اسپانياس��ت كه ش��رايط اقليمي كاملًا خوبي دارد. در 
منطقه  خاورميانه، كش��ور تركيه كه همزمان با ايران، 
كار روي انرژي تجديدپذير را ش��روع كرد، امروز بيش 
از ۱5هزار مگاوات ني��روگاه ب��ادي دارد، اين در حالي 
اس��ت كه كل انرژي تجديدپذير ما هزار مگاوات است! 

كشورهاي عربستان و امارات نيز سرمايه هايي را كه در 
بازار سوخت هاي فسيلي به دس��ت آورده اند، در بخش 
ان��رژي تجديدپذير س��رمايه گذاري كرده ان��د و دارند 
خودشان را براي دوران پس از سوخت هاي فسيلي آماده 
مي كنند. در واقع تمام كشورهايي كه قرار است آينده اي 
داشته باشند، در اين زمينه به ش��دت در حال فعاليت 
هستند و انتقالي دارد صورت مي گيرد، يعني كشورهاي 
نفتي به كشورهاي برقي تبديل مي شوند و پيش بيني ها 
اين است كه چين اولين كشور سوپربرقي خواهد شد، 
زيرا به ش��دت رو به  جلو حركت مي كند و به دنبال آن 
است كه وابستگي  خود به سوخت هاي فسيلي را كاهش 

دهد و از نظر انرژي مستقل  شود. 
 وضعیت ايران چگونه است؟ چقدر ظرفیت 
توسعه در بخش تجديدپذير داريم و چقدر 

از آن استفاده کرده ايم؟
اگر به من بگويند كه شرايط انرژي تجديدپذير را در يك 
كلمه تعريف كن، مي گويم »تعطيل!«. بيش از 2۰سال 
است در كشور ما در زمينه  انرژي تجديدپذير كار مي شود 
اما در حالي كه ظرفيت منصوب��ه نيروگاهي ما بيش از 
۸5هزار مگاوات است، فقط هزار مگاوات آن تجديدپذير 
است، يعني فقط حدود نيم درصد كل برق توليدي ما از 
منابع تجديدپذير است و اين عدد در دنيا ۱2 درصد است، 
به عبارت ديگر ما يك بيست وچهارم متوسط جهاني در 
بهترين حالت هستيم. وقتي مي گويم متوسط جهانی 
يعني آنگولا و كنيا را هم حساب كرده ام، نه فقط چين را 
كه اگر با آن مقايسه كنم، گم خواهيم شد! خلاصه اينكه 
سهم انرژي تجديدپذير از برق توليدي كشورمان بسيار 
كم است و بدتر اينكه اصلًا چيزي به نام صنعت انرژي 

تجديدپذير نداريم!
 واضح است که اس�تفاده از تجديدپذيرها 
و دس�تیابي به تكنولوژي  روز آن، ضروري 
و مهم است. چرا در کشورمان نسبت به اين 

موضوع مهم غفلت شده است؟
متأسفانه عمده مسئولان دولتي به ضرورت انرژي هاي 
تجديدپذير كشورمان توجه نمي كنند. محصول نهايي 
انرژي تجديدپذير، برق است اما اين انرژي، يك صنعت 
بسيار مهم است، زيرا مهم تر از برقي كه توليد مي شود 
اين است كه به اقتصاد ملي مان كمك مي كند و ما بايد 
به سمت ايجاد اشتغال و بالا بردن GDP برويم. از نظر 
من مهم ترين مش��كل اقتصادي ما عدم برخورداري از 
رشد است. چرا ما رش��د نداريم؟ يك دليلش اين است 
كه هميشه اقتصاد ما وابس��ته به نفت و گاز بوده است، 
حتي يك روز تعلل هم دير اس��ت و باي��د همين امروز 
به س��مت »اقتصاد اقليمي« حركت كنيم؛ واژه  اي كه 
تقريباً در تدوين اس��تراتژي توس��عه اقتص��ادي ايران 
شنيده نمي شود و كسي به آن توجهي نمي كند. اقتصاد 
اقليمي، يعني اينكه ببينيم در مناطق شرقي كشور از 

شمال تا جنوب، ظرفيت بسيار زيادي براي انرژي 
بادي وجود دارد، همچنين در مناطق 

مركزي كشور منابع عظيم انرژي 
خورشيدي وجود دارد. اگر به اين 

ظرفيت به درستي نگاه و روي 
آن س��رمايه گذاري كنيم، 

اش��تغال ايجاد مي شود، 
توسعه  اقتصادي فراهم 

خواهد شد و برق هم 
توليد مي شود. اما 
چ��را اي��ن كار را 

نمي كنيم، به قول آقاي همايون كاتوزيان، ما يك جامعه  
كوتاه مدتيم، بنابراين توجهي به تدوين استراتژي توسعه 
صنعتي مبتني بر اقليم منطقه نداريم. مشكل اين است 
كه اگر از معاون صنعت وزارت صمت بپرسيم كه ۱۰سال 
ديگر صنعت ما چيست و به كجا خواهد رسيد، او خواهد 
گفت نمي داند! چنين پاسخي ناش��ي از آن است كه ما 

استراتژي توسعه صنعتي نداريم. 
 مشكلات و موانع بر س�ر راه توسعه انرژي 

تجديدپذير در کشورمان چه بوده است؟
اينكه اصلاً چيزي به نام صنعت انرژي تجديدپذير نداريم 
و اگر قرار باشد با اين سرعت بعد از 2۰سال هزارمگاوات 
تجديدپذير داشته باشيم، از نظر اقتصادي بهتر است كه 
تعطيلش كنيم. وقتي وزير نيرو در دولت سيزدهم اعلام 
كرد كه ما مي خواهيم ۱۰هزار مگاوات انرژي تجديدپذير 
بزنيم، من مصاحبه كردم و گفتم طبق آمار اگر به گذشته 
نگاه كنيم اين امر 2۰۰سال طول مي كشد. همينطور هم 
شد. شما بايد از اقتصاد مقياس استفاده كنيد، يك ميوه 
فروشي اگر قرار باشد روزي دو تا هندوانه بفروشد، بايد 
در آنجا را ببندد. ما هم وقتي 2۰سال طول مي كشد كه 
هزار مگاوات انرژي تجديدپذير داشته باشيم بايد مثل 
همان هندوانه فروشي آن را تعطيل كنيم. چرا نمي بنديم 
چون ميوه فروش هزينه هايش را از جيبش مي دهد اما ما 
از جيب مردم مي دهيم و براي مان مهم نيس��ت. از يك 
طرف از اقتصاد مقياس استفاده نمي كنيم، از طرف ديگر 
هم از تكنولوژي روز عقب افتاده ايم و اصلًا تقاضا وجود 
ندارد، براي همين جنس هاي م��ان گران درمي آيد و با 
اين اعداد و ارقام هيچ وق��ت صنعت انرژي تجديدپذير 
در مملكت ما شكل نخواهد گرفت. من مي خواهم سه تا 
دليل عمده را به ترتيب اهميت بگويم تا ببينيم چرا امروز 
به اينجا رسيده ايم؟ اول، اقتصاد برق است، يعني مادامي 
كه ما گاز مجاني به نيروگاه هاي حرارتي مي دهيم كه برق 
توليد كنند و حتي هزينه سرمايه گذاري را هم به حساب 
نمي آوريم. بعد قيمت برق خروجي هر كيلووات ساعت 
مثلًا ۱۰۰تومان مي ش��ود. آن را با ان��رژي تجديدپذير 
به غلط مقايس��ه مي كني��م و مي گوييم آن مي ش��ود 
5۰۰تومان! و اين دليلي مي شود كه مسئولان مي گويند 
انرژي تجديدپذير گران اس��ت. خب شما »سيب« را با 
»پرتقال« مقايسه مي كنيد! در صورتي كه وقتي مي توان 
قيمت تجديدپذير را با قيمت برق حرارتي مقايسه كرد 
كه قيمت حرارتي كامل حساب شود. ارزش صادراتي 
گازي كه به نيروگاه هاي حرارتي داده مي شود به علاوه 
هزينه سرمايه گذاري كه در توليد و انتقال اينها مي شود 
و همچنين هزينه آلايندگي آن هم بايد حس��اب شود. 
آن وقت مي بينيم كه اگر قيمت تمام شده برق حرارتي را 
درست حساب كنيم، گران تمام مي شود، اما مسئولان 
براي عدم توسعه انرژي هاي تجديدپذير بهانه مي آورند و 
مي گويند گران است. حالا اين يا عمدي است يا سهوي 
كه من كم كم دارم شك مي كنم به س��هوي بودن آن! 
قدرتي كه توليدكنندگان برق حرارتي دارند، 
چه دولتي و چه غيردولتي شايد در اين 
روند تأثيرگذار بوده است. دومين 
دليل، دولتي بودن سيستم است. 
به محض اينكه شما سيستم را 
دولتي مي كنيد، يعني بحث 
اقتصادي و هزينه فايده در 
آن گم مي شود. ميلتون 
نواب��غ  از  فريدم��ن 
اقتصادي تاريخ گفته، 

 اگر مس��ئوليت بيابان صحرا را به بخش دولتي واگذار 
كنيد، بعد از يك مدت با كمبود شن مواجه مي شود و اين 
كاملًا درست است. سوم اينكه اصولاً مسئولان، آينده را 
در زماني مي بينند كه قرار است از روي صندلي مديريتي 
بلند ش��وند. در صورتي كه س��رمايه گذاري در انرژي 
تجديدپذير، سنگين و بلندمدت است، يعني براي توسعه  
انرژي تجديدپذير ما بايد در ذهن مان سرمايه هاي زياد 

براي دوران حدود 2۰ تا ۳۰سال را تصور كنيم. 
طبق اعلام وزارت نیرو ق�رار بود طي چهار 
س�ال، ۱۰ هزار م�گاوات به ظرفی�ت انرژي 
تجديدپذير اضافه شود. اين برنامه به کجا 

رسیده است؟
بله، وزارت نيرو اعلام كرد در دوره چهار سال فعاليتش، 
۱۰هزار مگاوات انرژي تجديدپذي��ر خواهد زد. ما هم 
گفتيم خدا كند اين دروغ، راست باشد. آنها گفتند ۴هزار 
مگاوات را ب��ه انرژي خورش��يدي اختصاص مي دهند 
و آقاي مهندس كماني، مديرعامل س��اتبا هم گفت تا 
۹2هزار مگاوات متقاضي براي آن وجود دارد، اما وقتي 
براي اين ۴هزار مگاوات مناقصه برگزار شد، فقط براي 
هزار مگاوات آن برنده اعلام ش��د كه حدود ۹۰ درصد 
شركت ها، نيمه دولتي، خصولتي و حكولتي بودند. بعد 
از آن گفتند بياييد و قرارداد ببنديد، اما قرارداد را طوري 
نوش��تند كه حتي يك مورد از برن��دگان اين مناقصه 
هم حاضر نش��دند آن را امضا كنند. در حالي كه تقريباً 
نيمي از عمر دولت س��پري شده اس��ت از آن وعده اي 
كه دادند، يك وات هم هنوز قرارداد امضا نش��ده است. 
وقتي مي گويم انرژي تجديدپذير در كشورمان تعطيل 
است براي همين مي گويم. با اين سرعت ماجراي همان 
ميوه فروش است كه روزي يك هندوانه مي فروشد و بايد 

در مغازه اش را ببندد. 
 امسال تابلوي انرژي تجديدپذير در بورس 
راه اندازي ش�د، اين اق�دام مي تواند مؤثر 

باشد؟
اين كارها، بزك است. حالا تابلوي سبز، زرد يا آبي درست 
شود. مثل اين است كه شما فونداسيون خانه تان ايراد 

دارد و برويد دستگيره در را عوض كنيد! 
اگر همین امروز به ش�ما مسئولیت بدهند 
و بگوين�د س�ريع ترين کاري ک�ه ب�راي 
بهبود وضعیت انرژي تجديدپذير کش�ور 
انجام می دهید، چیس�ت، چه کاري انجام 

مي دهید؟
اصلي ترينش اين است كه به جاي اينكه مصاحبه كنم 
و وعده توخالي بدهم، يعني عدد و رقم ۹2هزار مگاوات 
و ۱۰هزار مگاوات بده��م، آدم هاي متخصص و توانمند 
را دورهم جمع مي كنم و به آنها در يك اتاق قلم و كاغذ 
مي دهم تا برنامه توسعه انرژي تجديدپذير را بنويسند، آن 
هم نه تا پايان دوره مسئوليتي كه به من داده اند بلكه تا 
۱۰سال آينده و البته با توجه به شرايط و الزامات كشور. 
دوم براي اصلاح اقتصاد برق تلاش مي كنم. دولت بايد 
پايش را از اين بخش كنار بكشد، اما چرا تا الان اين كار 
انجام نشده است؟ به دليل اينكه اگر خصوصي سازي برق 
انجام ش��ود، اول از همه وزارت نيرو متضرر خواهد شد 
و سوءمديريت شان مشخص مي ش��ود، بنابراين دولت 
به آس��اني جايگاه اربابيتش را از دس��ت نمي دهد. الان 
هم وزارت نيرو ارباب است و كساني كه سرمايه گذاري 
مي كنند، رعيت هستند. تصور كنيد جاي اين دو عوض 
شود! نمي دانم ولي اين قدرتي است كه شايد در اختيار هر 

كسي قرار بگيرد، حاضر نباشد آن را از دست بدهد.

آينده متعلق به کشورهايي است که بر انرژي تجديدپذير تمرکز کرده  اند و خودشان را 
براي دوران پس از سوخت هاي فسیلي آماده مي کنند. کشورهايي مانند چین با شتاب 
زيادي در حال توسعه اين انرژي هستند و اگر امروز با حساب پر از پول سراغ آنها برويم و 
بخواهیم براي ما توربین بادي با تكنولوژي روز تولید کنند، تحويل آن را به دو سال آينده 
موکول مي کنند. آنها به قدري ارزش تجديدپذيرها را درك کرده اند که براي پیشرفت و 
دستیابي به تكنولوژي آن، يك لحظه هم درنگ نمي کنند، اما در کشور ما، سیاستگذاري 
دقیق و برنامه ريزي مناسبي در اين صنعت وجود ندارد. آمارها نشان مي دهد انرژي 
تجديدپذير در کشورمان در مقايسه با میانگین جهاني عملاً تعطیل است و اگر حتي 
همین امروز هم براي تولید و توسعه آن اقدام کنیم، دير است،. به همین منظور »جوان« 
با دکتر هاش�م اورعي، رئیس اتحاديه انجمن هاي انرژي ايران گفت وگو کرده است. 

 گفت وگوي »جوان« با رئیس اتحاديه انجمن هاي انرژي ايران
 درباره غفلتي که از تجديدپذيرها شده است

توسعه انرژي تجديدپذير يك ضرورت است. 
تجديدپذيرها بايد در توسعه  اقتصادي کشور 
نقش آفريني کنند و جايگاه ويژه اي در توسعه 
صنعتي کشور داشته باش�ند. بايد برويم به 
سمت اينكه تكنولوژي را توسعه بدهیم. ما 
اخیراً شاهد ساخت توربین بادي ۱6مگاواتي 
براي نصب در دري�ا بوديم، يعن�ي پره هاي 
توربین که يك بار دور بزنند، مس�احتي که 
پوش�ش مي دهند، برابر هفت زمین فوتبال 
است. در شمال اروپا هم توربین هاي شناور 
در دريا نص�ب مي ش�وند، اما متأس�فانه ما 
از همه اي�ن فناوري ها عق�ب افتاده ايم. در 
حوزه انرژي خورش�یدي هم همین اس�ت، 
راندمان اين بخ�ش هم به ش�دت بالا رفته 
است و من فكر مي کنم با اين سرمايه گذاري 
که در تحقیق و توس�عه در زمینه  پنل هاي 
خورش�یدي انجام مي ش�ود، در چند سال 
آينده شاهد رش�د قابل توجه در اين بخش 
خواهیم بود، لذا دول�ت اگر يك کار بخواهد 
انجام ده�د که اين عقب ماندگ�ي را جبران 
کند، بايد در بازار انرژي تجديدپذير تقاضا 
ايجاد کند. من معتقدم بايد برنامه اي تدوين 
شود که تا س�ال۱4۱۰ بین ۲۰ تا ۲5 درصد از 
انرژي الكتريكي تولیدي کشورمان از منابع 
تجديدپذير تولید ش�ود، اما به شرط اينكه 
دولت پايش را کنار بكشد، ش�رايط لازم را 
فراهم کند و کار را به دست مردم بدهد. اين 
يك برنامه ريزي دقیق نیاز دارد. در غیر اين 

صورت قطعاً به جايي نخواهیم رسید. 

 تكنولوژي استفاده از 
تجديدپذيرها در دنیا پیشرفت 

 چشمگیري داشته است و ما
  از آن عقب مانده ايم. 

  آيا مي شود
 اين عقب ماندگي را  جبران کرد؟
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